
نخستین نشست خبری سخنگوی دولت جدید، صبح دیروز با حضور خبرنگاران 
رسانه های مختلف برگزار شد. فاطمه مهاجرانی، نخستین سخنگوی زن دولت 
در تاریخ ایران است که برای پاسخ به سوالات خبرنگاران پشت تریبون رفت. کنار 
او نیز خانمی ایستاده بود که نقش رابط ناشنوایان را ایفا می کرد. جلسه تقریباً 
۱۰ تا ۱۵ دقیقه با تاخیر آغاز شــد. در این زمان، معدود خبرنگاران که به علت 
ترافیک ابتدای مهرماه نتوانسته بودند در زمان مقرر خودشان را به ساختمان کوثر 
ریاست جمهوری برسانند، به جلسه رسیدند و تقریباً تمام دوربین های شبکه های 
تلویزیونی و ســایت های خبری که امکان پخش آنلاین رویدادهــا را در اختیار 
داشتند، برپا شده بود. هنگام ورود به سالنِ نشست، تجمع عکاسان خبری در 
گوشه ای از سالن که روبه روی محلِ ورود سخنگو بود، توجهات را به خود جلب 
می کرد. مهاجرانی برای نخستین بار برای برگزاری نشست خبری به این سالن 
وارد می شــد و عکاســان حرفه ای در کمین بودند تا لحظه ورود او را ثبت کنند. 
سخنگوی دولت در این نشست از حادثه طبس، آزادی برخی زندانیان سیاسی، 
انتصاب استاندار اهل تسنن، مسئله FATF، بازگشت دانشجویان به دانشگاه و 
چند موضوع دیگر صحبت کرد.  مهاجرانی قبل از اینکه به سوالات خبرنگاران 
بپردازد، چنــد خط درباره حادثــه انفجار معدن طبس صحبت کــرد: »دولت 
جمهوری اســلامی ایران با ابراز تأسف عمیق از حادثه دلخراش معدن طبس، 
ایــن ضایعه دردناک را به خانواده هــای داغ دیده، جامعه کارگری و تمامی ملت 
شریف ایران تسلیت می گوید. این فاجعه نه تنها قلب خانواده های جان باختگان 
را جریحــه دار کرد، بلکه بار دیگر ضرورت بازنگــری و اصلاح قوانین و رویه های 
مرتبط با ایمنی محیط کار را نمایان ساخت. از این رو دولت با جدیت برای بهبود 
شــرایط کاری و افزایش ضوابط ایمنی تلاش می کند تا از تکرار چنین حوادث 
ناگواری جلوگیری شود. همچنین در پی دستور وزیر کار، مقرر شده که کمیته ای 
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کیفیت زندان های ما بهتر است
گروه خبر: روز گذشته نشست مشترک اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه با 
هادی صادقی، رئیس مرکز حل اختلاف قوه قضائیه درباره برپایی دادگاه صلح 
نهادینه سازی فرهنگ سازش برگزار شد. جهانگیر در این نشست ضمن تسلیت 
حادثه معدن طبس گفت: »بلافاصله بعد از وقوع این حادثه ریاست قوه قضائیه 
دستورات مهمی را صادر کردند و به دادگستری استان و دادستانی کل و سازمان 
بازرسی دستور پیگیری موضوع را دادند تا اگر قصور و تقصیری باشد، اقدامات 

قانونی به عمل آید.«
از او در ایــن نشســت درباره تبدیل اوین به دانشگاه ســوال شــد. جهانگیر 
درپاسخ به این پرسش گفت:»بحث تبدیل زندان ها به دانشگاه و انتقال زندان ها 
به خارج از شهرها در راستای سیاست های ابلاغی قوه قضائیه دنبال می شود و 
ما موظفیم زندان های داخل شــهر را به خارج شهر منتقل کنیم لذا اوین از این 

تصمیم قانونی مستثنی نیست. در سال ۱۳۸۲ هیئت دولت مصوب کرد که 
زندان اوین به دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی واگذار و در ازای 

آن دولت نیز متعهد شــود که تعدادی بازداشتگاه ساخته و در اختیار 
ســازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور قرار دهد اما در 
همان سال با توجه به اینکه این مصوبه اجرایی نشد، مصوبه در دیوان 

عدالت اداری ابطال شد؛ از این رو اینکه گفته شده است 
مصوبه از سال های قبل برای اجرا وجود دارد که اجرا 
نشــده است، بخش ابتدایی آن درست است اما این 

مصوبه ابطال شده است.«  پس از صدور نامه فائزه 
هاشمی، نامه هایی مبنی بر تبعیض ارائه خدمات 
در زندان ها مطرح شــده اســت، آیــا تبعیضی 

در این زمینه وجود دارد؟ ســوالی که سخنگوی دستگاه قضایی در پاسخ به آن 
اظهــار کرد: »در زمینه ارائه خدمات، تبعیضی میان زندانیان نداریم و کیفیات و 
خدمات ارائه شــده در زندان های ما به نحوی اســت که در مقایسه با زندان های 
کشــورهای دیگر بهتر هســتیم. مرخصی ها بر اســاس چارچوب ها و قواعدی 
است که مقام قضائی مشخص می کنند. اگر به نوعی تشخیص دهند که مجرم 
حســن رفتار دارد، ســازمان زندان ها به وظیفه خود عمل می کنــد. لذا در این 
بخش تفاوت هایی وجود دارد و به معنای تبعیض نیســت بلکه به معنای اجرای 
قانون اســت«. جهانگیر همچنین درباره رویکرد قوه قضائیه به رفع فیلترینگ و 
دسترسی آسان به پیام رسان های اجتماعی گفت: »این سوال ناظر به دو بخش 
است؛ یک بخش موضوع ناظر بر حکمرانی و سیاستگذاری کلان در حوزه فضای 
مجازی است که این مهم بر عهده شورای عالی فضای مجازی است که ریاست 
این شورا برعهده ریاست جمهوری است و مصوبات آن ابلاغ می شود.« او با شاره 
بــه عضویت قوه قضائیه در کارگروه تعییــن مصادیق مجرمانه در فضای 
مجازی افزود:»سیاست گذاری در حوزه حکمرانی در فضای مجازی به 
عهده شورای عالی فضای مجازی است که ریاست آن با رئیس جمهور 
است، اما اگر در این فضا کسانی بزه دیده شوند، اشخاص خصوصی 
شکایتی داشــته باشند و یا همچنین اگر مراجع رسمی 
گزارشــی بدهند، دســتگاه قضایــی ورود پیدا 
می کند. مثل همــه موضوعات هم در فضای 
مجازی و هم حقیقی اگر اشخاص حقیقی و 
حقوقی شــکایتی داشته باشند پیگیری لازم 

انجام خواهد شد.« 
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در انتظار گشایش بیشتردر انتظار گشایش بیشتر

تخصصی به منظور بررسی استانداردهای ایمنی معادن در ایران و بازنگری موارد 
غیرکارآمد تشکیل شود.«

آزادی زندانیان سیاسی و بازگشت دانشجویان �
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی راجع به آزادی برخی زندانیان و مختومه 
شدن بعضی پرونده های دیگر، گفت: »در حالی که اصل تفکیک قوا به رسمیت 
شناخته می شــود اما در کلیدواژه وفاق همدلی یک نکته اساسی است. از قوه 
قضائیه تشــکر می کنم که با آزادی زندانیان در بند، این احســاس را به جامعه 
دادنــد.« او ادامه داد: »آزادی برخی از کســانی که در بند بودند، توانســت این 
احساس خوب را به جامعه برگرداند که وفاق در حال اجرایی شدن در جامعه است 
و از حد کلمه فراتر رفته است و ان شاءالله گشایش هایی را پیش رو خواهیم داشت 
همانگونه که تا به حال شاهد آن بوده ایم.« سخنگوی دولت به دنبال این اظهارات 

خود، از مقام رهبری و رئیس  قوه قضائیه تشکر و قدردانی کرد.
مهاجرانی درباره بازگشت دانشجویان به دانشگاه گفت: »بازگشت دانشجویان 

 فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت
در اولین نشست خبری خود از آزادی زندانیان سیاسی گفت

سخنگوی قوه قضائیه:
گزارش

دو 

گزارشگرهممیهن
محسنصالحیخواه

گزارش شهری

چه کســی اجازه داده که تو تابلو را بفروشی؟ اصلًا صلاحیت داشتی که 
تابلوها را بفروشی؟ شما یکسری برگه دستت گرفتی و می گویی این ها من 
را می زنند و به اعتماد عمومی ضربه می زنند. اعتماد آن است که کارمند 
شما صدبار پیام داده که این آثار به موزه بازنگشته است. اصلًا این آثار وجود 
دارد؟ واقعاً دو اثر فروخته شده است؟ امروز یک تعداد از این تابلوها در موزه 
امام علی نیست. واقعاً گیر 7۰۰ دلار بودی برای مرمت آنها؟ لطفاً پول را 
پس بده و تابلو را بگیر. ما اعضای شورای شهر تهران جمع می کنیم ۱4۰۰ 
دلار را به شما می دهیم.« مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران سعی 
کــرد که از ادامه صحبت او جلوگیری کند و گفت: »راهنمایی نفرمایید. 
ســوال تان را بپرسید.« عباسی پاســخ داد: »اگر نمی توانیم سوال مان را 
بپرســیم که حضورمان اینجا بی معنی است.« چمران گفت: »عزیز من 
سوال تان را بفرمایید. پول جمع می کنیم که سوال نشد.« عباسی در پاسخ 
گفت: »بالاخره این هم سوال اســت که آقا ۱4۰۰ دلار پول لازم داشتی 
برای مرمت؟« این ســفر چقدر خرج داشته اســت؟ دو تا تابلو فروختیم 

۱4۰۰ دلار شد افتخار ملی؟ این برای من و شما زشت است.«

نمی خواهند سر به تن من و شما باشد �
محمد آخوندی اما از منظر دیگری به گزارش باقری 
پرداخت. او که بارها درخواســت مصاحبه برخی از 
خبرنــگاران را رد کــرده بود حتــی زمانی کــه از او 
خواســتند عملکرد خود را در این دوره تشریح کند، 
حالا می گوید: »ما باید مراقب باشیم در سناریوهایی که برای ما می چینند 
نیفتیم. از روز اول که این دوره شورای شهر تهران تشکیل شده یک جریانی 
که شورا را قبل از این اداره می کرده، با کوچک ترین موضوعات این شورا 
برخورد سیاســی داشتند. ما عملکرد آنها را در 4 سال قبل نداریم. آقای 
امانی که عضو شوراســت و به موضوعی در راستای وظیفه نظارتی خود 
رسیده است. ما نمی توانیم او را منع کنیم از گفتن این موضوع. اما به این 
توجه کنیم که کوچکترین موضوعات ما در رسانه های یک جریان سیاسی 
تبدیل به بحران شــده اســت. عقل معمولی به این نتیجه نمی رسد که 
موضوع دو تابلو که در رسانه های اصلی یک جریان به آن می پردازند که فکر 
تولید می کنند و در جریان حاکم حضور دارند، موضوعی طبیعی است؟ 
آقای امانی مگر گفتند ســرقتی شده است؟ سوال مطرح کرده که چند 
تابلو نیســت، بیاییــد توضیح دهیــد. اما چند رســانه اصلی با قطعیت 
می نویسند که فروختند و تمام شد. همه چیز شهر را برده اند. در توئیتر و 
رسانه هایشــان نوشــته اند و حتی با برخی از اعضای شــورای شهر قبل 
مصاحبه کرده اند. آنها هم گفته اند ما اسناد و مدارکی نداریم اما چیزی که 
رسانه ها می گویند اینطور است. یعنی رسانه برای آنها تولید محتوا می کند، 
سیاسیون آنها براساس آن تولید محتوا صحبت می کنند و هدف شان زدن 

یک جریان است. تعارف که نداریم.«
او با اشاره به اینکه حق شوراست که از شهردار انتقاد کند و اگر خواست 
او را بزند، افزود: »مواظب باشیم در آنجا گیر نکنیم. اصلی ترین جا دو تیتر 
توهین آمیز نسبت به رئیس شورای شهر زدند و با نامردی و دروغ مطالبی را 
منتسب کردند و البته این ادامه دار است. آنها همیشه برنامه شان انتخاباتی 
است برای کشور و دنبال کار مردم نیستند. از روز اول شورای ششم برای 
شورای بعد تلاش کردند. آقای اقراریان، برادر عزیز من، حساسیت شما را 
می دانم اما اینکه می گویید رسانه ها، با احترام همه رسانه ها، همه رسانه ها 
مانند هم نیســتند. اگر دوربینی به سمت من نیامد و به سمت شما آمد 
بدان آن رســانه دلش به حال شما نسوخته، دوست ندارد سر به تن من و 
شما با هم باشد. اما دنبال سوءاستفاده است. مواظب باشیم درحالی که 
وظیفه نظارتی را درست انجام می دهیم در دام بازی ای که برای ما تدارک 
دیده اند نیفتیم که امروز شورای شهر و شهرداری را به دروغ متهم کردند 

که آثار هنری می فروشد.«

فروختیم و باز هم می فروشیم �
مدیرعامل ســازمان فرهنگی و هنری شــهرداری تهران در پاسخ به 
پرسش اعضای شورای شهر تهران گفت: »ما در برابر مدیران جهادی درس 
پس می دهیم.« امانی در پاسخ به این صحبت گفت: »از کلمه »جهادی« 
اســتفاده نکنید که ضایع می شود.« باقری در ادامه اعلام کرد که هزینه 
نمایش و فروش تابلوها در خارج از ایران از جیب شهرداری نبوده است و 
گفت: »مهر محرمانه به دلیل وجود لیست مالی روی پاسخ خورده است. 
این روال اداری اســت. من جواب تذکر شــما را با تمام مستندات ارسال 
کردم.« مهرداد باقری، رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در 
مقابل دوربین خبرنگاران اما اعلام کرد: »قبلًا هم آثار هنری فروختیم، باز 
هم می فروشیم، قیمت آثار را کارشناسان تعیین می کنند.« او در پاسخ به 
این سوال که نام شورای بین المللی موزه ها چیست؟ گفت: »سوال برای 
جنجال رسانه ای از من نپرس.« و پس از آن اعلام کرد: »بنویسید باقری 

اسم شورا را نمی دانست.«
پس از پایان دویســت و شصت و پنجمین جلسه شورای شهر تهران، 
ناصــر امانی که تذکر تابلوها را مطرح کــرده بود در گفت وگو با هم میهن 
گفت: »قطعاً قانع نشدم و معتقدم این اقدام مخالف مصوبه هیئت وزیران 

است و آن را قطعاً بررسی می کنم.«
مهدی عباسی و سوده نجفی نیز در گفت وگو با هم میهن تاکید کردند 
که این موضوع باید مجدداً بررسی شود. علی اصغر قائمی هم به هم میهن 

گفت که قانع نشده است.

روز گذشــته بار دیگر موضوع تابلوهایــی که از موزه امام علــی)ع( – زیر 
نظر سازمان فرهنگی و هنری شــهرداری تهران - امانت گرفته شده اما 
عودت داده نشــدند، مورد بررسی شورای شهر تهران قرار گرفت و در آخر 
رسانه هایی مقصر شــدند که موضوع خروج این تابلوها و فروش آن را در 
دوبی پیگیری و منتشر کرده بودند. علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر 
تهران این روش را برای فرار از پاسخگویی دانسته و در گفت وگو با هم میهن 
گفت: »این یک نوع شــگرد دفاع است و به تعبیری فرار از پاسخ دادن.« 
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران یکشنبه هفته گذشته در تذکر پیش 
از دستور درباره ۳۰ تابلوی ارزشمند که از موزه امام علی )ع( به امانت به 
مؤسسه ای سپرده شــده اما این تابلوها در زمان مقرر به موزه بازنگشته، 
سخن گفت. در آن جلسه مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه 
انسانی و امور شورای شهرداری تهران به صراحت اعلام کرد که این تابلوها 
بازگشــته و گزارش آن را به شورای شهر تهران ارائه خواهد کرد. اما پس از 
آن یکی از روزنامه ها نوشت که برخی از تابلوها در دوبی به فروش رسیده 
است. رسانه ها به دنبال حقیقت بودند اما نمی دانستند می توانند حقیقت 
را از معاونان علیرضا زاکانی، شهردار تهران پیگیری کنند یا خیر؟ چراکه 
آنها از بازگشت تابلوها گفته بودند و در نهایت مشخص شد که نه تنها تابلوها 
بازنگشــته بلکه برخی از آنها به فروش رســیده است. سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری به جای آنکه پاسخگو باشد با یک بیانیه که به زعم برخی 
از اعضای شــورای شهر تهران یک بیانیه سیاســی بود، مدیریت اسبق 
و ســابق شــهرداری تهران را زیر ســوال برد. مدیرانی که برخی از آنها در 
حال حاضر به عنوان عضو شــورای شهر تهران روی صندلی های بهشت 
نشسته اند. اما این بیانیه هم اعضای شورای شهر را از موضع گیری خود 
عقب نراند و پیگیری مصرانه آنها به پاسخگویی رئیس سازمان فرهنگی 

هنری شهرداری تهران در صحن علنی شورای شهر تهران منجر شد.
مهرداد باقری پیدنی، رئیس ســازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران، ابتدا از دغدغه اعضای 
شــورا در مــورد این موضــوع تقدیر کــرده و گفت: 
»متأســفانه این روال به جای خوبی کشیده نشد و 
فضای سیاسی در برخی رسانه ها ایجاد شد؛ بخشی که مسئله آنها ضربه 
زدن به امید جامعه اســت چنین عمل می کنند.« او شرایط بد آثار زمان 
تحویل گرفتن سازمان فرهنگی هنری را تشریح کرد و اینکه آثار از زیرزمین  
جهت رسیدگی بیرون آمده اند. پس از آن پروسه امانت دادن ۳۰ تابلو به 
یک موسسه و فروش آن را توضیح داد: »من منظورم از استفاده تریبون، 
میکروفون اعضای شــورای شــهر تهران نیســت بلکه ضربــه به اعتماد 
عمومی هاست. کســی که ضربه به دستاورد جمهوری اسلامی می زند، 
منظور من بود.« او در زمان صحبت درباره ضربه به اعتماد عمومی، پرینت 
رنگی از جلد روزنامه هایی که از فروش تابلوها خبر داده بودند را در دست 

گرفته و آن را به اعضای شورای شهر تهران نشان داد.

رزومه شما را با گذشتگان مقایسه نمی کنم �
ناصر امانی، عضو شورای شــهر تهران دیروز در 
صحن شــورا و در واکنش به گزارش رئیس سازمان 
فرهنگی و هنری شهرداری تهران درباره ۳۰ تابلوی 
فروخته شــده، خطاب به باقری گفت: »شما امروز 
گفتید؛  تشــکر می کنم از دغدغه اعضای شــورا بابت اینکه این سوال را 
مطرح کردند اما بیانیه شما که در رسانه ها منتشر شد با ادبیات امروز شما 
کاملًا متفاوت و متناقض اســت.« او با خواندن بخش هایی از این بیانیه 
تاکید کرد: »رزومه مدیران گذشــته سازمان فرهنگی و هنری شهرداری 
تهران را مرور کنم و با رزومه شما مقایسه؟ این کار را نمی کنم، چون آن ها 
جانباز بودند و جان شان را در طبق اخلاص گذاشتند و نباید درباره عملکرد 
آن هــا اینطور صحبت کنیم.« او  تاکید کرد: »شــهرداری تهران کار را در 
پاسخ به دلســوزی اعضای شورا به رسانه ها می کشــاند نه ما.« او از مهر 

محرمانه ای که بر جواب سازمان خورده نیز ابراز تعجب کرد.

فروش برای 1400 دلار؟ �
مهدی عباســی، عضو شــورای شهر تهران نیز 
تاکید کرد: »شما برای ما اینجا منبر وعظ گذاشتید. 
ما اعضای شورای شهر هستیم. ما نیاز به نصیحت 
داریم اما مکانیزم آن وجود دارد. شــما باید توضیح 
دهید که تابلوها را با چه مجوزی از شهرداری خارج کردید؟ اگر هم بحث 
از ضربه عمومی به اعتماد مردم اســت بعضــی از کارها باعث این ضربه 
می شــود. مطالبه برگشــت تابلوها از اعتماد عمومی حفاظت می کند. 
نمی خواهیــم بــا الفاظ ســر هــم را کلاه بگذاریم. هــر اثــر را 7۰۰ دلار 
فروخته اید. یعنی در فروشگاه های دوبی تابلوهای چاپی گرانتر بود. اصلًا 

در بررسی علت فروش تابلوهای امانی شهرداری مطرح شد:

روزنامه ها مقصرند؟

گزارشگرشهریهممیهن
پریساهاشمی

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

محمدرضاثقفی

در ایــن نشســت خبری کــه حدود یک ســاعت بــه طــول انجامید، 
برخی رســانه ها موفق به طرح سوالات شان نشــدند. در زمان ورود به 
ساختمان ریاست جمهوری با برخی خبرنگاران مواجه شدیم که محل 
را ترک می کردند. پرس وجو در حاشیه نشست خبری سخنگوی دولت 
مشخص کرد که بعضی رســانه ها در جریان لزومِ ارسال سوال به حوزه 
سخنگویی برای بررسی و تائید قرار نگرفتند. این روایت شنیده شد که 
رســانه های پرسشگر از رئیس جمهور، در اولین نشست خبری امکان 
سوال نداشتند تا این امکان در اختیار همکاران دیگر قرار بگیرد. اما به 
طور مشخص خبرگزاری فارس در هر دو نشست موفق به طرح پرسش 

چرا هم میهن از سخنگو سوال نکرد؟

محمدرضاثقفی

موضوعــی که در این جنجــال از دیده ها پنهان مانده، این اســت که پای 
سازمان تبلیغات اسلامی در امانت گرفتن ۳۰ تابلو از موزه امام علی و فروش 
۲ تابلو هم در میان است؟ مؤسسه ای که نامش برده نمی شود اما تابلوهای 
نقاشی را از موزه امام علی )ع( به امانت گرفته و عودت نداده است. نام این 
مؤسسه »نگاره آفاق ماهستان« است که سال ۱4۰۰ این مؤسسه تاسیس 
شده و آدرس آن نیز حوزه هنری ثبت شده است. در زمان تاسیس محمد 
زرویی مدیرعاملی را به عهده داشت و افرادی مانند مسعود نجابتی و عباس 
حسین نژاد عضو هیئت مدیره آن بودند. تیرماه امسال این افراد سهم خود 

را به حوزه هنری واگذار کردند. اما جالب نام و امضای شهاب الدین شکیبا 
است که به عنوان کارشناس حوزه هنری پای این اوراق نقل و انتقال تابلوها را 
امضا کرده است. شهاب الدین، برادر شهرام شکیبا )مجری تلویزیون( است. 
در گذشــته ای نه چندان دور او مدیر اداره نقاشی سازمان زیباسازی شهر 
تهران بود اما طی حکمی با حفظ سمت به عنوان مدیر موزه خوشنویسی 
نیز انتخاب شد. البته او مدیرعاملی مؤسسه فرهنگی هنری ماهستان در 
حوزه هنری )زیر نظر سازمان تبلیغات اسلامی( را هم برعهده داشته است. 

همان مؤسسه ای که تابلوها را از موزه امام علی به امانت گرفته است.

مؤسسه ای خصوصی یا دولتی؟
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